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Vapaa-aikapalvelujen hallinnon järjestelyt 1.10.2021 lukien

VAPLTK 04.05.2021 § 44

Sivistysjohtaja Matti Hursti:

 Vapaa-aikalautakunta päätti 12.12.2019, että vapaa-aikajohtajan
virkaan liitetään yhden tehtäväalueen johtamistehtävät.

 21.1.2020 vapaa-aikalautakunta päätti yhdistää
vapaa-aikapalvelujen vastuualueen ja kulttuuripalvelujen
tehtäväalueen johtamistehtävät määräaikaisesti ajalla 1.4.2020 -
30.9.2021.

 Lisäksi vapaa-aikalautakunta päätti, että tehtyä johtamisjärjestelyä
arvioidaan keväällä 2021 ennen lautakunnan toimikauden
päättymistä. Tämän arvioinnin pohjalta tehdään päätös jatkosta
1.10.2021 lukien.

 Asian valmistelua ja toiminnan arviointia varten sivistysjohtaja laati
kyselyn, joka kohdistettiin vapaa-aikapalvelujen hallinnossa
työskenteleville työntekijöille (yhteensä 10 henkilöä). Kaikki
vastasivat kyselyyn.

 Vastajia pyydettiin arvioimaan vapaa-aikapalvelujen hallinnon
määräaikaisen järjestelyn toimivuutta entiseen malliin verrattuna.

 Alla esitetään kyselyn sisältö ja yhteenveto. Yhteenveto on laadittu
niin, että yksittäisen vastaajan henkilöllisyys ei paljastu
yhteenvedossa.

1. Mitkä asiat ovat mielestäsi kehittyneet hyvään suuntaan
entiseen malliin verrattuna?
- tiedottaminen ja tiedonkulku ovat parantuneet

 - aikatauluissa pysytään paremmin
 - yhtenäisyys vapaa-aikapalveluiden sisällä on vahvistunut
 - yhteisöllisyyden tunne on vahvistunut
 - yleinen ilmapiiri on parantunut
 - vuoropuhelu on lisääntynyt
 - keskustelu toimii
 - yhteys päättäjiin on vahvistunut
 - vapaa-aikajohtajan saavutettavuus on parantunut
 - vastaukset kysymyksiin tulevat nopeasti
 - johtamisen tehtäväjako on selkiytynyt
 - suunnitelmallisuus on kehittynyt
 - vapaa-aikajohtaja on hyvin selvillä asioista
 - vapaa-aikajohtaja on helposti lähestyttävä ja motivoitunut



 - vapaa-aikajohtaja toimii suunnitelmallisesti
 - vapaa-aikajohtajan työpanos on helpottanut omaa työtä
 - vapaa-aikajohtaja hoitaa lupaamansa asiat
 - vapaa-aikajohtaja on kiinnostunut arjen sujumisesta
 - palaverit käynnistyvät/toteutuvat ajallaan
 - tulevien asioida käydään yhdessä läpi
 - myös hankalia asioida käsitellään
 - sovitaan entistä paremmin työjaosta ja tulevien työtehtävien

hoitamisesta
 - hankinnat ovat järkevöityneet
 - saan riittävästi itsenäisyyttä työni tekemiseen
 - tehtäväalueiden itsenäisyys on lisääntynyt
 - uusi toimintamalleja on syntynyt
 - tekeviä käsiä on saatu lisää

 Lisäksi todetaan, että johtaminen on persoonakysymys. Tämä
vaikuttaa moniin asioihin johtamismallista riippumatta.

 Vastaajat muistuttavat siitä, että korona-ajan takia hallinnon
järjestelyjen toimivuutta on osittain vaikea arvioida. Ns. normaalia
arkea on eletty tällä järjestelyllä hyvin lyhyt jakso.

2. Mitkä asiat ovat mielestäsi kehittyneet huonoon suuntaan
entiseen malliin verrattuna?

 - kahden johtamistehtävän yhdistäminen todennäköisesti lisää työn
kuormittavuutta

 - uusi kulttuuriassistentin tehtävä ei välttämättä kompensoi tilannetta
riittävästi koko vapaa-aikapalveluiden näkökulmasta

 - tuleeko kulttuuriassistenin työstä hyötyä lähinnä vain
 kulttuuripalveluille, painottuuko työpanos liiaksi sinne
 - miten varmistetaan tehtäväalueiden tasapuolisuus,

vapaa-aikajohtajalla tulee olla laajaa osaamista, johtajan oma
erityisosaaminen ja kiinnostuksen aiheet eivät saa liikaa ohjata
johtamista

 - asiat eivät ole kehittyneet huonoon suuntaan
 - asiat toimivat hyvin
 - henkilökemiat vaikuttavat moniin asioihin
 - nyt ehkä huomataan aikaisempaa paremmin, että

vapaa-aikajohtajan tehtävä on työläs
 - työmääriä eri tehtävissä pitää seurata

3. Millä tavalla väliaikainen hallinnon järjestely on vaikuttanut
juuri Sinun työhösi?

 - roolijako on nyt selkeämpi, ei tule tunnetta ohittamisesta
 - en ole kokenut tässä isoja haasteita
 - saan nyt esihenkilöstä selkeän tuen
 - asiat tulevat hoidetuiksi, tämä vähentää stressiä
 - saan aiempaa nopeammin vastauksia kysymyksiini



 - työnteko on nopeutunut ja helpottunut
 - yhteys vapaa-aikajohtajaan on luonteva
 - koen, että voin vaikuttaa entistä paremmin työtehtäviini liittyviin

asioihin
 - mielipiteitäni kuunnellaan
 - pysyn hyvin ajan tasalla
 - työnjakoon tarvitaan vielä säätöä
 - vastuu ja työmäärä ovat kasvaneet

4. Minkä vaihtoehdon arvioit tässä tilanteessa parhaimmaksi:
A Kannatan jatkoa nykyisellä (määräaikaisella) mallilla toistaiseksi.

 B Kannatan paluuta vanhaan malliin.
 C Kannatan jotakin muuta tapaa vapaa-aikahallinnon järjestämiseen.

Selitä, millainen tämä malli olisi?

Koonti vastauksista (yksi kannatti sekä A ja B vaihtoehtoa)
 A 8
 B 3
 C 0

 Vastaajien kommentteja:
 - kulunut ”testiaika” on ollut lyhyt
 - molemmat vaihtoehdot voivat olla toimivia
 - johtajan persoona vaikuttaa kaikissa malleissa
 - onko A liian raskas
 - B on tasapuolisempi johtamismalli
 - B antaa enemmän resurssia johtamiseen

5. Minkä kouluarvosanan (4-10) annat juuri nyt
vapaa-aikapalvelujen hallinnon toimivuudelle?
Jakauma:  8, 9, 9, 7, 10, 8½, 9, 7, 8, 10.

 Keskiarvo: 8,55

6. Mitä muuta olisi hyvä ottaa huomioon asian
päätösvalmistelussa?
- johtajan johtamistyyli voi vaikuttaa kokemuksiin enemmän kuin
johtajan muodollinen asema, emme tiedä, miten vanha malli olisi
toiminut eri henkilöllä

 - johtamisen malli ei muuta työn määrää kokonaisuutena
 - mikä oli perustelu nykyisen mallin käyttöön ottamiseen, henkilö vai

se, että halutaan kokeilla toista johtamismallia
 - mikä merkitys tulevalla asukaslautakunnan ja

vapaa-aikalautakunnan yhdistämisellä on vapaa-aikapalveluiden
toimintaan ja johtamiseen, miten tätä voidaan ennakoida

 - miten sote-uudistus vaikuttaa vapaa-aikapalveluiden painoarvoon
ja miten vapaa-aikapalveluiden resurssit riittävät palvelujen
kysyntään ja odotuksiin



 - uudet työntekijät (vastaava liikunnanohjaaja ja kulttuuriassistentti)
ovat tuoneet ison lisäpanoksen vapaa-aikapalveluihin

 - asukaslautakunnalta siirtyvä työ ei toistaiseksi tule näkymään
resurssilisäyksenä sivistysosastolla

Yhteenvetoa Kyselyn tulos kokonaisuutena osoittaa, että nykyisellä johtamisen
rakenteella voidaan jatkaa toistaiseksi. Huomiota on kuitenkin
kiinnitettävä muun muassa siihen, että vapaa-aikapalveluiden eri
tehtäväalueet ovat johtamisen kohteina tasa-arvoisessa asemassa.
Tasa-arvon toteutuminen liitetään kyselyn tulosten perusteella
erityisesti siihen, miten työnjako vapaa-aikapalveluissa toteutuu ja
miten käytössä olevat resurssit jakautuvat eri tehtäväalueille.

 Kyselyn kommenteissa korostetaan myös sitä, että johtajan
persoona on yhteydessä johtamisesta saatuihin kokemuksiin.
Tasa-arvon toteutuminen johtamisessa ei siis ole pelkkä rakenne- tai
mallikysymys vaan myös persoonakysymys.

 Vastauksista nousee esiin huoli resurssien riittävyydestä.
Merkittävinä syinä mainitaan asukaslautakunnan ja
vapaa-aikalautakunnan yhdistyminen sekä sote-uudistus.
Oletettavaa on, että tulevina vuosina vapaa-aikapalveluiden merkitys
korostuu ihmisten elämässä. Tämä tulee lisäämään kysyntää myös
julkisen sektorin tuottamille vapaa-aikapalveluille.

 Esitetty kritiikki ja huolenaiheet ovat olleet perusteltuja,  mutta ne
eivät estä jatkamista nykyisellä mallilla eteenpäin. Saadun
palautteen avulla käyttöön otettua johtamismallia voidaan jatkossa
kehittää tarpeita ja odotuksia vastaavaksi.

 Kyselyn ehkä merkittävin tulos on kuitenkin se, että
vapaa-aikapalvelujen hallinnossa monet asiat ovat kehittyneet
suotuisaan suuntaan. Saatu palaute on pääosin hyvin positiivista.

Lisätiedot:  Matti Hursti p. 050 68067, matti.hursti@ylojarvi.fi

Sivistysjohtaja ehdottaa:
 Vapaa-aikalautakunta päättää, että 21.1.2020 tehty määräaikainen

päätös vapaa-aikapalvelujen vastuualueen ja kulttuuripalvelujen
tehtäväalueen johtamistehtävien yhdistämisestä muutetaan
toistaiseksi voimassa olevaksi 1.10.2021 lukien.

Päätös  Merkittiin pöytäkirjaan, että vapaa-aikajohtaja Minna Vallin poistui
kokouksesta asian käsittelyn ajaksi.

 Keskustelun jälkeen vapaa-aikalautakunta hyväksyi
päätösehdotuksen.

  -----




